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香港國際黃金協會 簡介

一、協會定位與時代使命

香港國際黃金協會（Hong Kong International Gold Association，簡稱 HKIGA）2016 年
於香港註冊成立，為非牟利機構，獲中國黃金協會及中港澳加多家上市黃金企業大力支持。
本會專注黃金產業發展，立足香港「一國兩制」制度優勢、國際金融中心的資源稟賦，連接
全球黃金市場網絡，致力推動香港成為全球領先的黃金定價、交易、結算與倉儲中心。

當前全球黃金市場格局深度重塑，在地緣政治與經濟不確定性加劇、黃金戰略價值持續
提升的背景下，香港特區政府以前所未有的決心與力度推出一系列具有里程碑意義的戰略舉
措，推動本地黃金產業邁入全新發展階段：

1. 基建擴容：特區政府明確三年內將香港黃金倉儲容量提升至 2000 噸以上，打造區域性
黃金儲備樞紐，這一舉措將使香港躋身亞洲頂級黃金儲備樞紐之列。香港機管局已啟動
千噸級倉儲擴容項目，滿足全球存儲、交割與中轉需求 1。

2. 系統建設：加緊籌建香港黃金中央清算系統，預計於 2026 年內試運行，為各類交易提
供符合國際標準的高效可靠清算服務 2。

3. 戰略合作：財經事務及庫務局與上海黃金交易所簽署重磅合作協議，在清結算系統建設、
規則制定、市場互通及實物倉儲協同等領域合作，共建高效開放的全球黃金生態圈 3。

在此宏大的歷史機遇下，本會的使命煥發出前所未有的時代價值。本會不僅是行業核心
交流平台，更是凝聚產業合力、推動政策落地、促進跨界融合、提升香港全球黃金定價話語
權的關鍵引擎。本會將協同各界，将香港的區位優勢與政策藍圖轉化為實實在在的產業競爭
力与會員的業務便利与經營收益，助力香港在全球黃金版圖中佔據核心地位。

二、核心職能與服務體系

為踐行新時代歷史使命，本會全面升級服務體系，核心職能緊密圍繞香港建設國際黃金
交易中心的戰略部署展開：

1. 政策研究與戰略智庫：緊密跟蹤黃金中央清算系統、2000 噸倉儲規劃及滬港合作等重
大項目進展；針對貴金屬稅制優惠、深港黃金加工貿易、可持續發展等前沿議題，联合
香港高校提供深度分析與專業建議，為會員把握市場先機提供決策支持。

2. 市場推廣與生態建設：積極配合特區政府，吸引世界黃金協會（WGC）、倫敦金銀市
場協會（LMBA）及全球貿易商、礦企、精煉商、金融機構落戶香港；主辦及協辦「全
球黃金樞紐香港峰會」等高規格行業峰會，匯聚國際監管層、交易所、產業領袖與金融
專家，常態化組織研讨会探討市場基礎設施、流動性與風險管理議題，構建繁榮共生的
產業生態體系。

3. 創新驅動與科技融合：推動金融科技在黃金領域的深度應用，探索人工智能（AI）、
區塊鏈、數字資產與實物資產的融合實踐；關注並研究黃金數字通證類創新投資產品，
助力行業實現數字化可信轉型，提升交易結算的效率與透明度。

4. 會員服務與資源橋接：
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(1) 信息服務：提供涵蓋宏觀市場、政策動向及重大項目的專題研究報告，及時向會員
传递核心行业信息。

(2) 業務對接：協助會員對接香港國際機場貴金屬儲存庫、黃金中央清算系統及滬港互
通機制，獲取安全高效的倉儲、清算與跨境交易服務。

(3) 專業諮詢：擴充法律、金融、礦業等領域專家智庫，為會員發展提供定制化專業諮
詢服務，包括海外礦權收購法律支援、融資方案設計、風險規避策略等。

(4) 倡議發聲：代表行業與監管機構溝通對接，反映業界核心訴求，推動構建更完善、
國際化的市場規則與營商環境。

5. 文化傳播與博物館運營：籌建香港黃金博物館，作為產業文化與商務交流融合的特色載
體。打造集展示、科普與交流於一体的黃金文化空間；館內展陳古今中外黃金珍品，涵
蓋歷史文物、現代工藝精品及產業發展實物，系統呈現黃金全產業鏈發展脈絡；聯動全
球行業資源舉辦特色展覽與文化交流活動，助力香港成為兼具產業硬實力與文化軟實力
的全球黃金樞紐。

三、組織架構及會員體系

本會為香港自律性民間專業機構，組織架構遵循精簡、務實、高效的核心原則，設立會
長、常務理事會及秘書處三級治理架構。本會會員網絡遍及全球，覆蓋中非澳加礦業勘探、
精煉製造、金融交易、投資管理等黃金產業鏈全環節；同時匯聚近百位全球地質、經濟、金
融、法律等領域的專家學者，為本會運營及全行業高質量發展，提供堅實的智力支持與資源
保障。

四、結語

黃金大時代的序幕已經拉開，香港正站在打造世界級黃金中心的重要歷史節點。香港國
際黃金協會自 2016 年成立以來，已走過十週年發展歷程，承蒙各位會員及業界同仁的持續
關注與大力支持。

本會一如既往，誠邀全球黃金產業的參與者、建設者與前瞻者加入，與我們共同把握千
載難逢的戰略機遇，聚力同心、攜手並進，於東方之珠共鑄全球黃金產業的美好未來！

聯繫方式

電話：+852 2631 1345
地址：香港灣仔軒尼詩道 288號英皇集團中心 1506室
2026年 1月 31日 香港
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Hong Kong International Gold Association (HKIGA)

Introduction

I. Association Positioning and Mission

The Hong Kong International Gold Association (HKIGA) was established in 2016 as a non-profit
organization. It is strongly supported by the China Gold Association and many listed gold
companies. The Association is dedicated to developing the gold industry with Hong Kong as its
base and the world as its reach. Its goal is to make Hong Kong a leading global hub for gold
pricing, trading, settlement and storage.

The global gold market is undergoing major changes. With rising geopolitical and economic
uncertainties, gold’s strategic value continues to grow. In response, the Hong Kong SAR
Government has launched bold initiatives to push the local gold industry into a new stage of
development:

1. Infrastructure Expansion: The government plans to raise Hong Kong’s gold storage
capacity to over 2,000 tons within three years, creating a regional reserve hub. The
Airport Authority has already started a 1,000-ton expansion project to meet global
storage, delivery and transshipment needs.

2. System Construction: The Hong Kong Gold Central Clearing System is being built and will
begin trial operations in 2026. It will provide efficient and reliable clearing services that
meet international standards.

3. Strategic Cooperation: The Financial Services and the Treasury Bureau has signed a
cooperation agreement with the Shanghai Gold Exchange. Together, they will work on
clearing and settlement systems, rule-making, market interconnection and warehousing
coordination, building an open and efficient global gold ecosystem.

Against this backdrop, HKIGA’s mission has taken on greater meaning. The Association is not only
a platform for industry exchange but also a driving force for policy implementation, cross-sector
collaboration, and stronger global pricing power. It aims to turn Hong Kong’s location and policy
advantages into real competitiveness, helping the city secure a central role in the global gold
market.

II. Core Functions and Service System

To meet its mission in this new era, HKIGA has upgraded its service system. Its core functions
align with Hong Kong’s strategy to build an international gold trading centre:

1. Policy Research and Think Tank: Track progress on key projects such as the Central
Clearing System, the 2,000 tons storage plan and Shanghai-Hong Kong cooperation.
Provide analysis and advice on issues like tax policies for precious metals,
Shenzhen-Hong Kong gold trade and sustainable development, helping members seize
opportunities.

2. Market Promotion and Ecosystem Building: Work with the Hong Kong SAR Government
to attract global players such as the World Gold Council (WGC), the London Bullion
Market Association (LBMA), traders, miners, refiners and financial institutions. Organize
major industry events like the Global Gold Hub Hong Kong Summit, bringing together
regulators, exchanges and experts to discuss infrastructure, liquidity and risk
management.

3. Innovation and Technology Integration: Encourage fin-tech adoption in the gold sector.
Explore applications of AI, blockchain, and digital assets. Research new products such as
gold digital tokens to improve efficiency, transparency and trust in transactions.
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4. Member Services and Resource Bridging:

o Information Services: Provide research reports on markets, policies and major
projects.

o Business Connections: Help members access warehousing, clearing and
cross-border trading through facilities like the Airport Precious Metals Vault and
the Central Clearing System.

o Professional Consulting: Offer expert advice in law, finance, mining and other
fields.

o Advocacy: Represent the industry in discussions with regulators, promoting
better rules and a stronger business environment.

5. Cultural Promotion and Museum Operation: Establish a gold museum as a cultural
platform. It will showcase gold artifacts from ancient and modern times, highlight
industry development and host exhibitions and exchange activities. This will strengthen
Hong Kong’s role as a gold hub with both industrial and cultural influence.

III. Organizational Structure and Membership

HKIGA is a self-regulatory, non-governmental professional body. Its structure follows principles of
efficiency and pragmatism. Its membership spans the entire gold industry chain, from mining and
refining to trading and investment. The Association also brings together nearly 100 global experts
in geology, economics, finance, and law, providing strong intellectual and resource support for
industry growth.

IV. Conclusion

The era of gold has arrived, and Hong Kong is at a key turning point in building a world-class gold
centre. Since its founding in 2016, HKIGA has reached its tenth anniversary, thanks to the support
of its members and industry partners.

The Association warmly invites participants, builders, and visionaries from around the world to
join us in seizing this historic opportunity. Together, we can shape a bright future for the global
gold industry in the Pearl of the Orient.

Contact Information

 Telephone: +852 2631 1345
 Address: Room 1506, Emperor Group Centre, 288 Hennessy Road, Wan Chai, Hong Kong
 Date: January 31, 2026, Hong Kong
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